



Edition Schott

Piano - Klavier

Cornelius Gurlitt

Albumblätter opus 147

# Albumblätter

Feuilles d'album · Album Leaves

für Klavier zu 4 Händen  
pour Piano à 4 mains  
for Piano for 4 Hands

opus 147

Herausgegeben von / Edité par / Edited by  
Anne-Kathrin Breit

ED 467  
ISBN 979-0-001-16854-0

PREVIEW  
Low Resolution

[www.schott-music.com](http://www.schott-music.com)



Mainz · London · Berlin · Madrid · New York · Paris · Prague · Tokyo · Toronto

© 1911 SCHOTT MUSIC GmbH & Co. KG, Mainz · Printed in Germany

**PREVIEW**

Low Resolution

## Vorwort

Cornelius Gurlitt wurde am 10. Februar 1820 in Altona geboren. Nach einer umfangreichen Ausbildung im Komposition, Klavierspiel und Orgelspiel – unter anderem bei Johann Rudolf Reinecke, dem Vater seines Mitschülers Carl Reinecke – widmete er sich schon bald selbst der Musikvermittlung und nahm bereits im frühen Alter seine Arbeit als Klavierlehrer auf.

Nach Aufenthalten in Hirschholm bei Kopenhagen und Leipzig führte ihn ein königlich-dänischer Gesandtschaftsbeamter nach Rom, wo er als Ehrenmitglied der päpstlichen Accademia di Santa Cecilia später zum Professor ernannt wurde. Nach seiner Arbeit als Kapellmeister im deutsch-dänischen Krieg, wo er als Offizier bei der Artillerie diente, kehrte er jedoch an seinen Geburtsort zurück und ließ sich dort als Komponist, Chordirigent und Klavierlehrer nieder. Er erhielt eine Professur für Chorgesang am Hamburger Konservatorium. Trotz der Bedeutung seines musikalisch-kompositorischen Schaffens blieb sein musikalischer Werdegang stets im Schatten jener seiner Zeitgenossen. Zwei Drittel seines Gesamtwerks sind Klavierkompositionen, darunter zahlreiche Sonaten, Klaviertrio-Sonaten, Klavierkonzerte, Oratorien, Lieder, Kammermusik und kleinere Klavierformen, mit denen Gurlitt die damalige klassische und romantische Tonkunst die damalige Hausmusik bediente und an das Vorbild Beethovens, Schumanns und Brahms’ anlehnte. 1901 starb Cornelius Gurlitt in Altona. Heute ist er uns im Wesentlichen aus den von ihm verfassten Klavierwerken bekannt.

Cornelius Gurlitt zählt zu den Mitbegründern der Klavierpädagogik. Seine Klaviermethode „Der Anfänger“ aus der Schule Carl Czernys anknüpfend, zeichnet sich sein reichhaltiges Unterrichtswerk bis heute durch eine klare Struktur aus. Die Albumblätter opus 147 sind eine bunte Sammlung von Tänzen und Walzer, die leicht in die Hände des Kindes eindringen und eignen sich insbesondere für Schüler und Liebhaber als Einstieg in die Klaviermusik. Sie wurden sowohl von Lehrer und Schüler, als auch von zwei Schülern mittleren Alters geschrieben und erweitert. Sie sind daher als reizvolle Ergänzung zur Unterrichtsliteratur der frühen Neuzeit zu verstehen. Ein besonderer Wert der Albumblätter insbesondere im Anschluss an die Erarbeitung der Sammlung Der Anfänger liegt in ihrer abwechslungsreichen Gestaltung. Wenngleich Gurlitt den pädagogischen Wert seiner Sammlung hauptsächlich in der didaktischen Gestaltung der Blätter doch auch durch ihre harmonisch abwechslungsreiche Gestaltung gewahrt. So wird der Anfänger nicht nur mit Vertraut zum wundervollen Marsch über die Gavotte bis zum Bolero werden, die Spielerin kann durch die verschiedenen Satzformen vertraut gemacht. Bildhaft angelegte Stücke wie das melancholische „Trauerstück“, das Trauergespräch im Zirkus und die Idylle fördern das musikalische Vorstellungsvermögen.

Anknüpfend an die vierzehn Klavierstücke der Sammlung Der Anfänger (Schott ED 9046) werden auch in den Albumblättern verschiedene Themen und Stimmungen behandelt. Während im Mittelteil des *Valze noble* die Primo-Part die weibliche Hände-Bewegungen behält, sind im *Bolero* punktierte Rhythmen im Vordergrund. Der besondere Augenmerk liegt auf der Entwicklung der Koordination der Hände im abwechselnden Spiel. Die Stücke sind in unterschiedlichen Formen angelegt. Während sich der Primo-Part in der Sammlung *Der Anfänger* lediglich in einfache Takte mit einem oder zwei Spänen in den Albumblättern diesen engen Rahmen und erobert die ganze pianistische Spanne. Durch die linke Hand wird die rechte Hand gehalten. Diese Strecken werden die Hände im Primo-Part unisono geführt. Der Secundo-Part besteht als harmonische Unterstützung aus einer Reihe von Akkorden, die die Hände begleiten. Trotz der technisch überschaubaren Anlage der Stücke handelt es sich um komplexere Werke von geringem musikalischem Gehalt.

Anne-Kathrin Brehl

## Préface

Cornelius Gurlitt naquit le 10 février 1820 dans le quartier d'Altona à Hambourg. Après une formation intensive et complète dans le domaine de la composition, du jeu pianistique et de la maîtrise de l'orgue – entre autres auprès de Johann Rudolf Reinecke, le père de son camarade de classe Carl Reinecke –, il se consacra à la transmission du savoir musical et commença à enseigner le piano dès sa jeunesse.

Anne-Kathrin Brehl  
Traduction: Jean-Luc Batillant

## Preface

Cornelius Gurlitt was born in Altona in 1820. Having acquired a thorough grounding in composition and piano technique with teachers who included Johann Rudolf Reinecke, the father of his fellow student Carl Reinecke, Gurlitt soon began to teach music himself, working as a piano teacher from an early age. Gurlitt spent some time in Hirschholm near Copenhagen and in Leipzig; then in 1845 the award of a royal-Danish scholarship took him to Rome, where he was made an honorary fellow of the papal Accademia Nazionale di Santa Cecilia and later appointed professor. After serving as a military bandmaster in the Schleswig-Holstein war, he returned to Hamburg, his birthplace and settled there to work as a composer, choral conductor and organist. In 1856 he became professor of choral singing at the Hamburg Conservatoire. Despite the range of his musical interests and talents in his compositions, Gurlitt remained focused on teaching piano technique throughout his life. Although most of all his works are compositions for the piano, including numerous studies, sonatas, concertos, chamber music, songs, chamber music and small-scale piano pieces suitable for music making in the home, his main focus was teaching in the tradition of Robert Schumann. Cornelius Gurlitt died in Altona in 1901. Numerous editions have been published for his many tutorial works.

Cornelius Gurlitt was one of the principal authorities on piano technique in the nineteenth century. His comprehensive tutorial works follow in the tradition of Carl Czerny and are still highly relevant today. *Album Leaves Opus 142* in a lively collection of dances and character pieces for piano duet offers a variety of challenges to duet playing for students and amateur pianists. These duets may be played together or by taking turns, and are suitable for students of intermediate proficiency and represent a delightful addition to the teacher's repertoire. The pieces in *Album Leaves* are particularly to be recommended after working on the introductory collection *The Beginner*. While Gurlitt emphasised the educational value of his works, he also noted their musicality and richness of harmonic variety. From the solo piano pieces in *Album Leaves*, players will be introduced to the characteristics of various forms, while vivid pieces such as *Waltz*, *Spanish Dance*, *Swing*, *Sea Shanty*, *Cakewalk*, *At the Circus* and *Idyll* stimulate the musical imagination.

Following on from the introductory collection *The Beginner* (duet piano duet, Fischer Verlag Kochs ED 9046), various musical and technical challenges are added to a series of pieces in middle section of *Album Leaves*. The noble offers practice in playing scales and arpeggios, while *Waltz* highlights rhythmic and rhythmic patterns. The vibrant *Cakewalk* and *Idyll* require precise coordination of alternating hands. The pieces in *Album Leaves* increase in increasing order of difficulty. Where the primo part in *The Beginner* stays within narrow boundaries, the primo part in *Album Leaves* pushes the player moves beyond these narrow confines to explore the extended keyboard. Even though the hands move in unison in the primo part, or else they do not supply the harmonic support to the other player, the secondo part supplies harmonies with largely chordal accompaniment. Although the pieces are technically approachable, they represent an astonishingly rich collection of form and substance.

Anne-Kathrin Brehl  
Translation Julia Rushworth

# Marsch ~ Marche

Moderato

Cornelius Gurlitt, op. 167 No.

Secondo

Moderato

Cornelius Gurlitt, op. 167 No.

**PREVIEW**  
**Low Resolution**

The music is in common time, key signature of A major (two sharps). The vocal parts (Secondo and Firsto) sing in unison. The piano part provides harmonic support. The vocal entries are marked with dynamic instructions like *mf*, *f*, and *ff*. The piano part includes various chords and rhythmic patterns, such as eighth-note chords and sixteenth-note figures.

## Marsch - Marche

Moderato

Cornelius Gurlitt op. 17 No. 1

Primo

**PREVIEW**  
**Low Resolution**

Secondo

**PREVIEW**

*Low Resolution*

The image shows a page of sheet music for a piano piece, specifically the 'Secondo' part. The music is arranged for two staves: treble and bass. The key signature changes from C major (no sharps or flats) to G major (one sharp). Measure 5 starts with a forte dynamic (ff) in the bass staff. Measures 6 and 7 show eighth-note patterns in both staves. Measure 8 begins with a piano dynamic (p) in the bass staff. Measures 9 and 10 feature sixteenth-note patterns. The music concludes with a final dynamic marking of ff.